
Ex-prezident Václav Klaus k deficitu státního
rozpočtu a zadlužování: Je to pro mě konec
světa, jen rozvrátíme finance!
- CZ24 News | 6. července 2020

ČESKO: Bývalý prezident Václav Klaus kritizuje navržený deficit státního rozpočtu na letošní rok 500
miliard korun. Rozhazování peněz nevyřeší ekonomické dopady epidemie koronaviru, řekl v televizi
Prima. Pro oživení ekonomiky by vláda podle něj měla spíš odstranit regulace. Mluvil mimo jiné i o
současné situaci v USA.

„To, co se děje teď, je pro mě konec světa,“ řekl Klaus o plánovaném deficitu. Podle něj stát
rozhazováním peněz nic nevyřeší. „My pouze rozvrátíme své finance. Způsobíme, že dluhy budou
splácet nejen naše děti a vnuci, ale i vnuci našich vnuků. To je pro mě naprosto nepřijatelné,“ řekl.

Podotkl přitom, že při ekonomické transformaci na počátku 90. let, kdy se HDP také propadl,
hospodařilo Česko s vyrovnaným rozpočtem. Klaus tehdy působil nejprve jako ministr financí, později
jako premiér.

Klaus v pořadu kritizoval i vládní programy na podporu ekonomiky, které jsou financovány státními
půjčkami. „Kdyby stát měl schovány peníze a měl je připravené, kdyby si dělal nějaké zásoby, kdyby
v posledních pěti šesti letech mimořádného úspěšného růstu neměl každou chvíli v rozpočtu dluh,
pak by to mohl v tuto chvíli vydávat. Když to neměl, myslím, že vydávání peněz je v tuto chvíli
problém,“ řekl.

Slova o tom že se Česko z krize proinvestuje, označil Klaus za iluzi. Podle něj je třeba systémově
změnit české hospodářství, aby se pomohlo jeho oživení.

„Ekonomika se musí radikálně změnit … Musíme se vrátit k myšlenkám a postupům, které se dělaly
po listopadu 1989. Prostě tu přeregulovanou ekonomiku, přestátněnou, musíme znovu trošku
osvobodit,“ řekl. Vyzval přitom k omezení dotací i různých omezení přijímaných například kvůli
řešení dopadů klimatických změn.

Antivirus je fiktivní program

Bývalý prezident také apeloval na vládu, aby se zasadila o škrty v rozpočtových výdajích. Podle něj je
třeba zastavit růst minimální mzdy, zrušit neobsazená úřednická místa, zavést moratorium na vznik
nových úřadů, revidovat potřebnost nynějších vládních agentur nebo zastavit dotace politickým
neziskovým organizacím.

Mluvil i o omezení výdajů na armádní akvizice: „Nevím, jestli musíme vydávat určité procento na
obranu. Hlavně musíme vydávat jakékoli peníze smysluplně,“ řekl. Česko se v NATO zavázalo
vydávat do roku 2024 na obranu nejméně dvě procenta HDP.

Klaus vyjádřil obavu, že celkový propad hospodářství by mohl dosáhnout 15 až 20 procent HDP.
Podle něj na to ukazují zatím zveřejněná data o propadu průmyslové výroby. Očekává i růst
nezaměstnanosti, která se podle něj zatím nezvyšuje kvůli regulaci pracovního trhu a kvůli programu
na záchranu pracovních míst. Tento program ale podle něj z dlouhodobého hlediska nebude
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fungovat.

„Antivirus to je fiktivní, umělé vytváření zdání, že pracovní místa ještě existují,“ řekl. „I když je
(pracovní místo) dávno ve vzduchoprázdnu a těžko bude udrženo,“ dodal.

Biden by byl prohra nás všech

„To, co se děje, je vyvrcholení útoku, který trvá už půl století, na základní hodnoty západní
civilizace,“ řekl Klaus. Podle něj se jedná o levicovou kulturní revoluci, která začala v 60. letech
minulého století, postupně prosákla společností a nyní dosáhla vrcholu. „Dlouho pomaloučku
postupovala, ale myslím si, že současná koronavirová krize jí dala křídla,“ poznamenal Klaus.

Protesty v USA vypukly po květnové smrti černocha George Floyda po nepřiměřeném policejním
zákroku. Demonstranti protestují proti policejní brutalitě i proti údajně rasistickému chování
policistů, kteří se podle nich chovají tvrději k lidem tmavé pleti. Protestující za jejich vystupování
několikrát kritizoval i Trump.

Klaus řekl, že doufá, že důsledkem demonstrací nebude i prohra současného republikánského
prezidenta v podzimních volbách s jeho demokratickým vyzyvatelem Joem Bidenem. Podle Klause
Trump přes řadu nevhodných výroků uskutečňuje správnou politiku obhajoby národního státu proti
globalistickým tendencím. „Jestli nám zmizí Trump a místo něj přijde Biden a umožní, aby tato
kulturní revoluce dále pokračovala, to bych považoval za strašlivou prohru nás všech,“ řekl.

Na přiškrcení svobody je má generace zvyklá, mladší s tím bude bojovat, říká Klaus:


